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 سينما الكورية الجنوبيةال ـشهد فيم  ـالعنف الم  

 "squid game" "لعبة الحب ار" دراسة سيميولوجية لمسلسل 

 



 

 
 

 ــــــــــة ملخــــــــــــص الدراس

هدفت هذه الدراسة السيميولوجية المعنونة بالعنف الم م شهد في السينما الكورية الجنوبية إلى معرفة      
،كما هدفت كذلك إلى معرفة أهم الأفكار squid gameمختلف تجليات العنف ودلالاته في مسلسل

بين الر سالة العلاقة  فيلى البحث والمعاني والرموز الضمنية التي يحملها هذا المسلسل، بالإضافة إ
 .البصريةالر سالة البصرية الألسنية و 

لتحليل منهج ا نامتخداس وقصد الوصول إلى الإجابة عن تساؤولات الدراسة وتحقيق أهدافها     
مقاربة رولان بارث من أجل كشف م جمل المعاني والدلالات التي معتمدين في ذلك على و ،السيميولوجي

  .كعينة لدراستنا متتالية 08ثمانية عشر مع  التعامل العنف الم م شهد، حيث تما هذيحملها 
العنف الم م شهد في مسلسل لعبة الحبار تجلى في  أن   نتائج التي خلصت لها الدراسة نجدومن أهم ال     

ي كلها مظاهر وهو يرها،... الساديةلأخر،الشتم،عدة مظاهر وسلوكيات منها القتل العمدي، التعدي على ا
راع الطبقي الذي   إنسانية واقتصاديةحملت دلالات سياسية واجتماعية وأخرى  من أجل تصوير الص 

تعاني منه الطبقات الكادحة في كوريا الجنوبية نتيجة النظام الرأسمالي وأصحاب السلطة الذين شبههم 
وجود علاقة صت الدراسة إلى ،كما خلتلذذون ويستمتعون بقتل اللاعبينالمخرجين بالساديين الذين ي

 .تكاملية بين الر سالة الألسنية والر سالة البصرية وهي العلاقة التي يمكن تسميتها بسوسيولوجية الصورة

مسلسل لعبة الحبار،  ،السينما الكورية الجنوبية،،الصورةالعنف الم م شهد :الكلمات المفتاحية     
 .ولان بارثمقاربة ر  السيميولوجيا،

  Abstract : 

     This semiological study, entitled Scenes of violence in South Korean cinema, 

aims to learn about the various manifestations and connotations of violence in 

the series" Squid game", and also aims to learn about the most important ideas, 

meanings and implicit symbols carried by this series, as well as research into the 

relationship between the linguistic and the visual message. In order to reach the 

answer to the study's questions and achieve its objectives, we used the 

semiological analysis methodology, relying on the" Roland Barth approach" to 

expose the totality of the meanings and connotations of the visual violence 

scenes, where 18 successive were treated as samples of our study.  

     One of the most important findings of the study is that the violence witnessed 

in the "Squid game" series manifested itself in several manifestations and 

behaviors, including intentional killing, encroachment on others, cursing, 



 

 
 

sadism... Other manifestations of political, social, humanitarian and economic 

connotations for the portrayal of the stratification of South Korea's hard classes 

as a result of the capitalist system and power-bearers likened by Sadist directors 

who enjoy killing players, and the study concluded that there was a 

complementary relationship between the linguistic and the visual message, 

which can be called " the sociology of the image" .  

     Keywords : Scenes of violence,Image,South Korean cinema,Squid game  

series ,Semiology, Roland Barth approach. 
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